
 
 

 

Zadeva: Zapisnik 75. redne seje SINTEZE-KCD in Nacionalnega sveta za demokratično 

spremembo volilnega sistema (NSVS). 

Seja je potekala v torek, 15. oktobra preko elektronskih medijev med 17. in 18.25 po 

naslednjem dnevnem redu. 

1. Analiza nastalega stanja glede na spremembe volilnega sistema; 

2. Stališče SINTEZE-KCD do projekta NEK2; 

3. Stališče SINTEZE-KCD do obeh vojn: 

4. Tekoče zadeve. 

 

Ad 1) Volilni sistem:  

Predsedujoči je uvodoma podal informacijo o razgovoru (Pintar, Demšar, Marc, 4. 10. 2024) s 

Predsednico DZ, ki je potekal v konstruktivnem ozračju. Predsednica je poudarila, da podpira 

naša prizadevanja za demokratizacijo volilnega sistema, med vrsticami pa je bilo mogoče 

razumeti, da je vlada de facto že pripravila svoj predlog uveljavitve zgolj neobveznega in 

relativnega prednostnega glasu in posledično ukinitve volilnih okrajev (VO). Kaj bo vlada storila 

glede števila VE, ni bilo mogoče ugotoviti. Predsednici smo obljubili, da ji bomo v nekaj dneh 

dostavili minimaliziran predlog demokratizacije volilnega sistema (»varianto B«). 

Vprašanje o tem, kaj vlada namerava storiti, je na našo pobudo in po razgovoru z nami vladi 

poslal tudi g. A. Logar. V času sestanka informacije o odgovoru še nismo imeli, nismo pa 

dvomili, da bo vlada vztrajala pri svoji defektni odločitvi. V tem trenutku že postaja jasno, da v 

tem mandatu demokratizacije volilnega sistema ne bo. Obstoji verjetnost, da se stranke 

dogovorijo za opisani predlog. Če pa  bo NSI vztrajala pri povečanju števila VE (in posledično 

spremembe Ustave), pa se lahko zgodi, da bo to dejanski razlog, da DZ ne sprejme nobene 

spremembe. 

Odpira se bistveno vprašanje: če vlada sprejme novelo ZVDZ, je to lahko izhodišče za zakonski 

referendum. Ta je po naši oceni realno mogoč, vprašanje pa je, ali je smiseln: v najboljšem 

primeru zadrži izvajanje (novele) zakona in volitve po sedanjem sistemu? 

V okviru te točke je bilo dogovorjeno: 

- Pripravljeno gradivo se s posebnim dopisom pošlje Predsednici RS, Predsednici DZ, 

Predsedniku DS in Predsedniku vlade; 

- Gradivo se pošlje (skupaj z zapisnikom) tudi vsem članom; 

- Vprašanje možnosti in smiselnosti zakonskega referenduma bo osrednja točka naslednje 

seje, medtem pa bomo opravili številne kontakte, da ugotovimo, kakšna so stališča ostalih. 



Ad 2) Projekt NEK2  

Na vprašanje, ali bi bilo smiselno ubesediti naš odnos do projekta NEK 2, so prisotni odgovorili, 

da je to nujno. V teh stališčih je treba poudariti potrebo po takojšnji ustanovitvi posebnega 

organa  za civilni nadzor poteka projekta, da ta ne bi potekal po scenariju TEŠ 6 in drugih velikih 

investicijskih projektih, ki zdaj tečejo. Osnutek stališč pripravimo naslednji teden (Pintar, Marc). 

Ad 3) Stališče do vojn  

Številni zunanji sodelavci nas spodbujajo, da SINTEZA-KCD javnost obvesti o svojih stališčih do 

obeh umazanih vojn, ki potekata v naši bližini (ukrajinska in izraelska) in neposredno grozita, 

da pobegneta nadzoru ter se sprevržeta v globalni konflikt ali celo atomsko vojno. V tekstu naj 

ne bi samo opozorili na neustrezna stališča slovenske politike, ki je na začetku direktno podprla 

napačno stran in napačno razumela, kdo je kje agresor, temveč bi podali kratko pojasnilo o 

dejanskih vzrokih obeh vojn in njunih zamolčanih umazanih ciljih. Tudi ta tekst bomo pripravili 

naslednji teden in ga obravnavali na naslednjem sestanku. 

Ad 4) Tekoče zadeve  

4.1. Podpiramo pobudo dr. Borisa Cizlja in sodelavcev, da se odpravijo zakonske omejitve 

glede prejemanja polne pokojnine, če zaposleni delajo dalje tudi po datumu možne 

upokojitve. Vzpostaviti kontakt z dr. Cizljem, mogoče lahko svoj predlog predstavi na 

naslednjem sestanku; 

4.2. Marc pridobi odgovor vlade na pobudo dr. A. Logarja in dogovori sestanek z njim glede 

možnosti zakonskega referenduma, če bo vlada res zakonsko uveljavila svoj invalidni 

predlog.; 

4.3. Predsednik PSCN je zavrnil našo pobudo, da PSCN predlaga Računskemu sodišču revizijo 

projekta 2TDK. Zato bomo to storili sami, kot smo se dogovorili na prejšnjem sestanku. 

4.4. Gašper Gape je predstavil nekatere elemente »neposredne demokracije«. Ker je bilo kratki 

predstavitve težko slediti, smo se dogovorili, da pripravi predstavitev tudi v pisni obliki. 

 

Predlog zapisnika pripravil Emil Milan Pintar 

    

 


